
Bohatství Země – 1. místo GPB! 
 

Jak se říká, do třetice všeho dobrého. Po dvou druhých místech jsme letos mohli slavit vítězství 

v soutěži Bohatství Země pořádané Masarykovou univerzitou. Dvoudenní finále se odehrálo 

v malebném prostředí Kaprálova mlýnu na okraji Moravského krasu. Letošním úkolem byla 

celková analýza těžby lithia v oblasti České Kanady. Studenti se museli popasovat s geologií 

ložiska, se způsobem těžby, s dopravou a s technologií zpracování lithia. Do práce museli 

zahrnout současnou legislativu ČR a samozřejmě zohlednit všechny ekologické a sociální 

dopady. A v neposlední řadě museli zpracovat ekonomickou výhodnost jednotlivých variant. 

Samotná soutěž měla dvě části. První den naše družstvo ve složení Gabriela Diasová, Klára 

Šotkovská, Petra Lisník, Michal Stolař a Adam Vavrečka muselo po 15 minutové prezentaci 

následně svoji práci obhájit. 10 minutový čas na obhajobu před hodnotící komisí se protáhl 

bezmála na půl hodiny.  

 

                                                                                         Prezentaci jsme doplnili i o práci s mapou 

Skvělá a zarputilá argumentace obhajoby práce studentů byla velmi kladně oceněna komisí, 

která večer vyhlásila tři finalisty. A my jsme byli mezi nimi. Nabízí se ale otázka, jestli to bylo 

vítězství. Po večeři totiž zazněl soutěžní úkol na následující den. Zadavatelé se totiž nechali 

inspirovat naším závěrem práce, k němuž došel tým studentů, že těžba lithia v povrchovém 

dole v chráněné krajinné oblasti je i přes jasnou ekonomickou výhodnost v současné době u 

nás z legislativního hlediska velice těžce realizovatelná. A úkol na následující den? Ten by se 

dal rozdělit na čtyři části. Za prvé vystupovat v roli investora na veřejném zasedání a setkat se 

s odpůrci těžby z řad ekologických aktivistů Hnutí Duha, nespokojených rakouských občanů a 



s představiteli starostů dotčených obcí těžbou lithia. (Pro nás to znamenalo hájit realizaci 

těžby, i když jsme v závěru práce došli k opačnému tvrzení). V dalších úkolech jsme měli 

představovat pokaždé jinou skupinu odpůrců těžby.  Porota hodnotila jednak jejich projev a 

prezentaci jako investorů, tak jejich vystupování v roli odpůrců.  

 

                                                                          Právě jsme v roli zástupců starostů z okolních obcí 

Než se poradila porota, poslechli jsme si přednášku o historii Kaprálova mlýnu a seznámili jsme 

se s ekotechnologiemi místního environmentálního střediska. 

 



 

 

Výsledek. WǎƳŜ ƴŜƧƭŜǇǑƝ. Což byla zasloužená odměna po desítkách hodin strávených od říj-

na do března při zpracování zadání a po náročné celonoční přípravě na soutěžní úkoly na 

následující den. 

 



 

                                                                                    Unavení, ale šťastní 

                                                                          Za předmětovou komisi zeměpisu Pavel Kváš 


